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Какви са. • • 

Кънчо Стойчев, coqиonor: 

И София, и ·скопие да запазят 
достойнство. Затова:по-малко 
говорене до общата позиция 

Работещото решение е 
едно и е за масата - не 
масата с ракията, а ма
сата за преговори. 

И двете страни тряб
ва да намерят.начин да 
запазят ДОСТОЙНСТВО. 
Затова трябва да млък
нат, - да спрат да правят 

. публични заявления и да 
. заговорят пак чак когато са 

с обща, единна, българомаке
донска позиция. 

А докато си говорят - няма да е 
кратко - трябва да възстановим брат-

� 

ството си: не политиците, а 
ние - всеки българин и все

ки македонец. Защото 
сме едно семейство и са
мо заедно ще сме силни. 

Европа не е там, 
Европа е тук, във всеки 
български и всеки маке

донски дом. Тоест ние 
трябва да се разберем, а 

не като първолаци да тър
сим учителката. Нека отворим 

икономиката и културата си един към 
друг, нека печелим и се радваме за
едно - останалото ще се подреди. 

Статуята на 
цар Самуил 
в Скопие. 
Прави впе
чатление, 
че името на 
бьлгарския 
цар е изпи
с_ано като 
,,Самоил". 

СНИМКА: 

,,24 ЧАСА" 

Акад. Георrи -Марков, историк:_ то на населението с бъл
гарско самосъзнание в 
тяхната конституция, 
както иска Кирил Петков 
- това е едно добро по,.
желание. Защото мисля,
че за включвq_нето в
конституцията се изиск
ва 3/4 квалифицирано
мнозинство. А ВМРО
ДПМНЕ иска първо да
признаем македонците в
България. А пък самият
им президент е приел
преди няколко дни пред
ставители на ОМО
„Илинден". Представете
си, ако влязат в ЕС. Не
бива да се отстъпва и
Кирил Петков трябва от
,,Харвард" да се преме
сти на Балканите - да
изучи местните условия
и историята.

Има добри ... 
(Проgьлжение 
от 13-а стр.) 

След като искат да 
членуват в ЕС, трябва 
да се държат по евро
пейски, а те се държат 
нагло. Например, като 
влезете в манастира „Св. 
Наум", който е близо до 
Охридското езеро, вляво 

виждате св. 
княз &орис 1 
с избодени очи 
Всичко друго е реста-

врирано, само неговите 
очи са избодени, а ни 

казват, че това било за 
здраве. 

Да не забравяме и 
ОМО „Илинден". През 
90-те години така се бя
ха развихрили в Бла
гоевградска област и.
развяваха знамена око
ло паметника на Гоце
Делчев. Тяхната наглост
е безгранична. И ако
Северна Македония вле
зе в ЕС, веднага ще
искат признаването на
македонско национално
малцинство в България.

А относно включване-

Красен Станчев, икономист: 

За доходите у нас. • • 

(Проgьлжение от 13-а стр.) 
След това имаше същия проблем с 

езика, а сега дойде и историята. Аз 
съм един от тези, които от 2017 г. 
казват, че тези неща не са много 
разумни, меко казано. 

Има връщане към позициите от на
чалото на 90-те го.дини поради учас
тието на политиците, които се опи
тват да четат грешно онова, което 
хората мислят за Македония. И се 
опитват по някакъв начин да го капи
тализират. Това се отнася за ВМРО, 
БСП и редица други партии, включи
телно и президента Румен Радев. 

циалъ т за развитие на търговията е 
голям. И има много интересна прак
тика, която и българските компании, 
които работят в С. Македония, из
ползват. Страните от-бивша Югосла
вия, понякога и Албания се включ
ват, 

Страните от бивша Югославия
,1... 

Ал� 
бания и Молдова членуват в ЦЕчJТ А 
- Централноевропейско споразуме
ние за свободна търговия. Там потен-

имат споделен процес на 
държавни и обществени 
поръчки 

. Тоест когато едно правителство, не
зависимо дали на Северна Македония, 
Сърбия, Черна гора или някое друго, 
поръчва нещо, бизнесът във всичките 
страни се съревновава помежду си. 
Така пазарът е по-голям, съответно 
цените и качеството са по-добри. 

Голямата 
ГЕНКА 

МАРКОВА 

- Г-п Нейков, каква е
причината да се стигне 
до кашата с обещаното 
увеличение па пенсии
те от 25 декември 2021 
г., както решиха народ
ните представители? 

- Мисля, че на всички
стана ясно - причината 
да се стигне до тази си
туация е недобрата ко
муникация. Стана така, 
че може би едно от най
големите постижения 
на това управление ( и 
може би така ще се ока
же при един пълен ман
дат, дай боже), всъщ
ност стана предмет на 
критики и обвинения. 

Защото в основата на 
всичко стои 

та 

Истина е, че благодаре
ние на решението на 
парламента през мина
лата есен да се постигне 
една цел, която обще
ството искаше повече 
от 10 години - а именно 
актуализирането на 
пенсиите. 

И това е добро реше
ние - с него всички
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кои

то получават пенсии за 
осигурителен стаж и 
възраст, всъщност по
лучиха увеличение. 
Различно за всички, но 
все пак го получиха. 

Проблемът дойде от 
това, че заедно с пен
сиите хората получава
ха и съответните помо
щи по линия на социал
но:rо подпомагане 
т .нар. ковид добавки. 
Те обаче бяха кориги
рани от 120 на 60 лв. и 
хората казаха: ,,Нама
лиха ни парите, които 
получаваме." И оттук 
имаше само една стъп-

, ка до извода: ,,Намали
ха ни пенсиите". Извод, 
който не е верен от 
правна гледна точк.а, но 
от практическа гледна 
точка се оказа факт -
някои хора получиха 
по-малко пари в смет
ките си за януари спря
мо декември. 

Това е проблемът, 
който се породи, и той е 
наистина резултат на 
лоша комуникация. 

- Защо все пак при
преизчисляването сега 
не се взеха онези три 
ГОДИНИ • 2017, 2018,
2019-а, когато имаше
увеличение на пенсии
те, и то немалко, макар
и ве по швейцарското
правило?

Грешка е да се увеличават 
пенсиите само защото 
на хората не им стигат 
парите. Къде тогава 
отива личният принос 
в осигуровките 

- Такова е решението
на парламента. Това 
гласи законът, който 
беше приет през есента 
на миналата година. 
Може да бъде поставен 
и въпросътзащоза пре
изчисляването на пен
сиите се отчита само 
осигурителният стаж, а 
не и осигурителният 
принос на човека 
тоест размерът на оси
гурителните вноски, 
които е правил той. 

Още тогава експер
тите казвахме да не се 
бърза, да не се пише на 
коляно законът, нека 
да бъдат проиграни и 
огледани идеите. Отго
ворът беше, че няма 
време да се чака, защо
то идват избори. 

- Това щеше ли да е
по-справедливият на
чин да се вдигнат пен
сиите? 

- Ако бяха събрали на
едно място двата меха
низма - и трудовия 
стаж, и осигурителния 
принос, нещата щяха да 
са по-справедливи. Но, 
за съжаление, беше из
бран само _единият ва
риант. 

Между другото се 
оказа, че сега, тъ реейки 
изход от ситуацията, в 
която се намираме - за
щото проблемът няма 
да бъде решен с ком
пенсиране на получени
те по-малко пари с до
бавка през февруари. 
Защото 

тогава всичко отново 
ще трябва да го изгово
рим. И може би ще се 
окаже, че техническият 
инструмент да не допус
нем втори път да се спъ
нем в един и същи ка
мък може би ще бъде 
използването именно 
на инструмента корек
ция на пенсията с оглед.. 
на осигурителния доход 
- тоест на приноса в оси
гурителната система,
защото този инстру
мевт не сме го използва
ли миналата есен, кога
то бе променен зако
нът. Тогава като че ли
ще има един правно
технически способ да
бъде решен трайно про
блемът.

- Това ли е причината
че не се използва осигу
рителният принос, да се 
стиrне до ситуацията 1 
милион пенсионери да
имат равни ниски пен· 
спи? 

- За мен проблемът
дойде от бързането да се 
направи час по-скоро 
законът за актуализи
ране на пенсиите. А 
всъщност в социалната 
сфера бързината нико-
га не е била достойнство 
- обратно, бърза ли се в
социалната сфера, най
честият резултат е не
що недобре направено.

- Фииаисовият мииис·
тьр Асен Василев зая· 
ви, че до юни ще има 
съвсем нов модел на 
пенсионна система. 
Възможно ли е за това 
кратко време да се на
прави и трябва ли да се 
прави? 
· - Мисля, че не сме раз

брали съвсем точно. За
щото, ако сме го разбра
ли правилно, това озна
чава, че той няма пред
става от пенсионна сис
тема. Всеки пенсионен
модел трябва да бъде
граден в продължение
на много години, за да 
работи много десетиле
тия. От тази гледна точ
ка е абсурд да бъде на
правен нов пенсионен
модел за няколко месе
ца.

Това, което може да 
се направи за този кра
тък срок, е да се анали
зира моделът такъв, ка
къвто е. Да се видят при
чините как и защо през 
годините този модел бе
ше ерозиран - и то мно
гократно. Една от при
чините е този необяс
ним стремеж на много 
управляващи да дока
жат колко много оби
чат пенсионерите и не
прекъснато да увелича
ват минималната пен
сия. В резултат на което 
сега половината пен
сионери от 2 милиона и 
50 хиляди 1 милион и 30 
хиляди получават една и 
съща пенсия - минимал
ната. Това беше абсо
лютна грешка, защото 
се разкъсва връзката 
между приноса на чове
ка и размера на негова
та пенсия. 

Винаги експертите са 
казвали, че пенсията 
трябва да отговаря точ
но на приноса на човека. 
Ако пенсията на човек 
не му стига, трябва да 
получи помощ по линия 
на социалното подпома
гане, а не да бъде пипан 
осигурителният модел. 
Надявам се, че сега по
скоро това ще се напра
ви: да се види къде има 
проблеми в модела и те 
да бъдат отстранени, а 
не да говорим за нов 
пенсионен модел или 
система. 
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пенсия -означава голям . ; . 

принос-и обратното. 
Сега обаче е намесен бъг, 
има ерозия -в системата

Българският пенсио
нен модел е един от най
модерните в Европа в 
момента. Никой не каз
ва, че пенсиите са високи, 
но моделът като механи
зъм е абсолютно адеква
тенине виждам какво но
во може да бъде измисле
но в момента. 

- Нямате рецепта как
нещата може да дойдат 

· по местата си?
- Един от начините да

се преодолеят тези мно
rогоДИIШIИ ерозии на мо
дела или тези бъгове е
връщането към прmщи
пите на социалното оси
гуряване: голямата пен
сия озна�ава голям при
нос в системата. И обрат
но -малкият принос озна
чава малка пенсия. Това е
логиката, да, тя звучи
много нелюбезно, но е
точно така.

Другото - да увелича
ваме пенсиите, защото на
хората не им стигат пари
те, е грепrка.
. Пак казвам - на хората
трябва да се помага, дори
повече трябва да ,се пома
га, отколкото сега, но то
ва да става не чрез разру
шаване на пенсионния
модел, а чрез използване
на социалното подпома
гане. Ако искат нов под
ход в социалната сфера и
в подкрепата за хората,
първото, което прави
телството би трябвало да
направи,е

�е 

в която да се види какво 
получава от обществото 
всеки гражданин. Какво 
получава като пенсия, 
какво като енергийна по
мощ, като периодично 
подпомагане. 

И тогава - ако бъде съ
здадена такава картина, 
която да отразява цялото 
финансово състояние на 
един човек, ще се види 
нещо, което експертите 
повтаряме от години: има 
несправедливост при со
циалното подпомагане, 
тогава - когато подпома
гаме по един и същ начин 
и богатия, и бедния. Ще 
се види грешката, която в 
момента сякаш се стре
мим да направим, като 
помагаме като намалим 
ДДС например. Тогава 
ти помагаш не на този, 

който има нужда, а на он
зи, който потребява по
вече. Затова е голямо 
предизвикателство пред 
новото ръководство на 
социалното министер
ство - да създаде такъв 
механизъм, който ще се 
знае на всеки какво му се 
дава като подкрепа и по
мощ. 

- Според П'Ървите дан
ни на ВСИ от преброява
нето демоrрафската кар
тина не е блаrоприятна -
все повече ще стават хо
рата с пенсии,все по-мал
ко онези, които работят. 
Това как ще се отрази на 
пенсионната система? 

-Тежък феномен - мо
же би сме уникален слу
чай в световната осшу
рителна практика, при 
който 3,5 милиона рабо
тещи осигуряват доходи
те на 2милиона и 50 хиля
ди пенсионери. Не знам в 
някоя друга страна да 
има такова съотноше-

ние. Това е ситуацията, 
при която, за да бъдат из
плащани пенсиите таки
ва, каквито са, 

Нищо чудно делът на да
нъците в размера на из
плащаните пенсии да 
продължи да расте. И то
ва е една от причините за 
ниските пенсии. Цената 
на финансовата стабШI
ност на пенсионната сис
тема се крепи върху ни
ските пенсии. Просто за
щото източникът на тези 
средства много отдавна 
не са осигуровките, а оси
гуровки и данъци. И ако 
продължаваме така, ще 
дойде моментът, в който 
по-голямата част от па
рите за пенсии ще идват 
от данъци. 

- Това означава ли, че

бълrарските пенсионери 
са обречени завинаги да 
имат ниски пенсии? 

- Има светлина в туне
ла. Един от пачmште - а 
то беше и една от ерозии
те в съществуващия мо
дел 10-ина години назад, е 
да не допускаме неразум
но намаляване па разме
ра на осигуровката. Ние 
вече го направихме -
идеята беше, че така ще 
създадем работни места. 
Не ги създадохме - създа
дохме огромен дефицит в 
бюджета на НОИ. 

- Но и голяма част от
работещите у вас се оси
гуряват на минимална за
плата. Така те са обрече
ни на ниски пенсии. 

-Такаиизходътоттова
кръгово движение на ни
ските пенсии е нова поли
тика по доходите. Тогава 
може да не се пипа разме
рът на осигуровките като 
проценти, но това ще уве
личи приходите в НОИ и 

CV 
8 Завърш111л е право в 

CV „Св. Климент Охрид
ски" 

8 Министър на труда и 
социалната политика в 
правителството на Сте
фан Софиянски ( 1997) и в 
кабинета на Иван Костов 
(1997 - 2001) 

8 Ръководи работната 
група по провеждане на 
пенсионната реформа и 

даде възможност за друг 
размер на пенсиите. 

- Какво трябва да се на
прави? 

·ЛОШО ОТ

както се казва. Сега 
влияем върху доходите на 
хората само чрез мини
малната работна заплата. 
Нашата правна уредба не 
предвижда никакъв друг 
инструмент. И когато та
зи заплата се определя на 
базата на добрата воля на 
финансовия министър, 
тогава нещата стават неу
правляеми. 

Първо, трябва да сме
ним начина на определя
ненаминималната работ
на заплата и той. да е на 
базата на определени со
циални и икономически 
пршщшш и критерии. 
Второ, трябва да имаме 
такива механизми, които 
влияят върху размера на 
заплатата па хората, кои
то да ги насърчават да ин
вестират в себе си -като се 
квалифицират например. 

Друг важен момент -
нямаме механизми за ко
рекция на цената на труда 
при ръст на инфлацията. 

- Кога пенсионерът ще
взема 70% от дохода си в 
активна възраст? 

- Това беше целта на
пенсиоmшя модел - от 
пенсията в НОИ човек да 
взема до 4042% от дохо
дите, докато е работил. 
Вторият процент - до 20-
22% от доходите да полу
чава при IТЪЛен цикъл на 
осигуряване във втория 
сrълб. При тези усповия и 
при заплата около средна
та за страната и осигуря
ване върху нея това озна
чава, че човек може да по
лучи ДО 65-70% ОТ ДОХОДИ
те, върху които се е осшу-

Кодекса по задължително 
обществено осигуряване 

8 Председател на Бал
канския институт по труда 
и социалната политика 

8 Адвокат в Софийска-
та адвокатска колегия 

8 Преподавател по тру
дово право и социално 
осигуряване в Софийския 
университет и в Нов бъл
гарски университет 

рявал. Така че може би 
тази цел ще бъде посrиг
ната, когато измине пъл
ния цикъл в натрупването 
- някъде спец 15-20 г.

- Трябва ли да има пъл-
но преизчислепие на пен
сиите и каква ще е цената 
за това? 

- Има доста популизъм
в тезата, че всяка година 
трябва да се актуализират 
2 милиона пенсии. Да, на 5 
г. ще е рационално да се 
прави. 

Иначе швейцарскотq 
правило е достатъчно 
адекватно да покрива те
кущата промяна в из
дръжката на живота, та
ка че пенсията също да е 
адекватна.Но това, което 
се направи през 20 21 г., е 
уникално за осигурител
ната система. Ето пример 
с минималната пенсия - в 
началото на годината ста
на 300 лв., поспе - швей
царск(УГ() правило, после 
увеличение от 300 на 370 
лв., после промяна на 
всички пенсии с тежестrа 
па осигуритеmmя стаж. 

Скоро няма да имаме 
друга такава година. 

- Таванът ще падне ли?
- Таванът е политичес-

ка дъвка, която се изтър
ка. В моменrа няма нито 
икономически, нито 
правни, нито морални ар
гументи да стои. Той мо
же веднага да бъде сва
лен, защото не повече от 
25 хил. души са засегнати 
от него и не става въпрос 
за някакъв кой знае ка
къв финансов ресурс. То
ва ще бъде сигнал към хо
рата, че ако се осигуряват 
на истинските си заплати, 
един ден ще получават 
точно толкова, колкото е 
теХJШЯТ принос. А сега по 
този начин отново mраз
колебаваме. Затова тава
нът трябва бъде махнат 
час по-скоро. 

...... _


